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Elvestuen, Guri Melby og Alfred Jens Bjørlo om å
supplere verneplanene for vernede vassdrag

Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen legge frem en sak om ny
supplering av verneplanene for vernede vassdrag med
Gjengedalsvassdraget, Garbergelva, Hovda, Vinda og
Skurvedalsåna.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslaget.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f ra  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  M a n i  H u s s a i n i ,  S t e i n  E r i k  L a u v å s ,
L i n d a  M o n s e n  M e r k e s d a l ,  l e d e r e n
M a r i a n n e  S i v e r t s e n  N æ s s  o g  H a d i a  Ta j i k ,
f r a  H ø y r e ,  N i k o l a i  A s t r u p ,  B å r d  L u d v i g
T h o r h e i m ,  O v e  Tr e l l e v i k  o g  M a t h i l d e
Ty b r i n g - G j e d d e ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  S i v
M o s s l e t h ,  O l e  A n d r é  Myh r v o l d  o g  G r o -
A n i t a  Myk j å l a n d ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,
Te r j e  H a l l e l a n d  o g  M a r i u s  A r i o n  N i l s e n ,  f r a
S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i ,  L a r s  H a l t b r e k k e n

o g  B i r g i t  O l i n e  K j e r s t a d ,  f ra  R ø d t ,  S o f i e
M a r h a u g ,  f ra  Ve n s t r e ,  O l a  E l v e s t u e n ,  f r a
M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  K r i s t o f f e r  R o b i n
H a u g ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i ,  K j e l l
I n g o l f  R o p s t a d , viser til Representantforslag 82 S
(2022–2023) om å supplere verneplanene for vernede
vassdrag. Forslaget ble lagt ut til skriftlig høring i forbin-
delse med behandling av saken i komiteen. Ko m i t e e n
viser også til svarbrev fra Olje- og energidepartementet
av 31. januar 2023. Brevet følger som vedlegg til denne
innstillingen.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  S e n t e r p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e ,  M i l j ø p a r t i e t
D e  G r ø n n e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i , viser til
Verneplan for vassdrag, som skal sikre helhetlige ned-
børfelt med sin dynamikk og variasjon fra fjell til fjord.
Vernet skal sikre vassdragene mot inngrep. Det kan li-
kevel være behov for å sikre verneverdiene i tilknytning
til vassdrag som allerede inngår i verneplanen gjennom
områdevern etter naturmangfoldloven, som påpekt i
naturmangfoldmeldingen (Meld. St. 14 (2015–2016)) og
energimeldingen (Meld. St. 25 (2015–2016)).

F l e r t a l l e t  påpeker at 2/3 av de 140 største vass-
dragene i Norge er påvirket av vassdragsregulering.
Blant annet er over halvdelen av de ti høyeste fossene i
Norge utbygd. Dette har ført til reduksjon i viktige livs-
miljøer, som for eksempel fosseberg og fosseeng. De ver-
nede vassdragene utgjør viktige livsmiljøer for planter,
sopp og dyr som ikke kan leve andre steder.

F l e r t a l l e t  viser til at Norge har sluttet seg til den
internasjonale naturavtalen som ble utarbeidet på
toppmøtet i Montreal i desember 2022, og understreker
at vern av vassdrag er en av mange viktige måter å sikre



2 Innst. 217 S – 2022–2023

at Norge som nasjon kan bidra til at avtalens globale
målsettinger nås.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  viser til at allerede i 1960
vedtok Stortinget at det skulle utarbeides en oversikt
«over visse områder hvor samfunnet bør ta sikte på å
bevare naturen mest mulig uberørt».

Det ble den gang påpekt at det var viktig med tiltak
for å avbøte naturskadevirkningene mv. ved vannkraft-
utbygging. «Verneplan for vassdrag» ble behandlet av
Stortinget i 1973. Målsettingen var å få til en samlet, na-
sjonal forvaltning av landets vassdrag, og at planen skul-
le sees i sammenheng med landsplan for nasjonalpar-
ker. Verneplan for vassdrag skal derved legges til grunn
for forvaltning av vassdragene våre.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at gjennom flere be-
handlinger i Stortinget har verneplanen for vassdrag
blitt oppdatert og supplert med nye vassdrag, og siden
1973 er 390 vassdrag vernet i Norge. Gjennom vernepla-
nen er vassdragene vernet mot vannkraftutbygging og
andre inngrep som kan forringe verneverdiene og hen-
sikten med vernet. Verneverdiene skal med andre ord
også ta hensyn til andre tiltak enn vannkraftutbygging,
noe som følger av vannressursloven og rikspolitiske ret-
ningslinjer for vernede vassdrag. D i s s e  m e d l e m m e r
viser til at det i vernede vassdrag som har behov for
flomsikring, kan være grunn til å se på muligheten for
noe kraftproduksjon i tråd med Stortingets vedtak, og
viser i denne sammenheng til Prop. 11 S (2016–2017) og
Innst. 110 S (2016–2017).

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at det gjennom
Meld. St. 25 (2015–2016) «Kraft til endring» og Stortin-
gets innstilling, Innst. 401 S (2015–2016), ble påpekt at
det er viktig å bevare et representativt utvalg av den nor-
ske vassdragsnaturen, og at vassdragsvernet i hovedsak
skal ligge fast. En samlet komité understreket at verdien
av å sikre disse vassdragenes verneverdier og urørthet er
større enn gevinsten disse vassdragene vil gi ved en ut-
bygging.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at tidligere verne-
vedtak har vært gjenstand for forutgående, systematiske
vurderinger av vassdragenes verneverdier sett i forhold
til blant annet kraftutbyggingsinteresser, der vern er
vurdert i en større sammenheng. Det legges vekt på at et
antall representative vassdrag skal inngå i verneplanen.
I denne sammenheng viser d i s s e  m e d l e m m e r  til at
etter en lang prosess med stort lokalt engasjement og
utredninger fra faglige etater med kunnskapsinnhen-
ting og kartlegging av verneverdiene av vassdraget, ble
Øystesevassdraget vernet og innlemmet i «Verneplan
for vassdrag» av Stortinget i 2019.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til svarbrev av
31. januar 2023 fra olje- og energiministeren, hvor det
påpekes at det ikke er mulig på kort tid å foreta en tilsva-

rende grundig analyse av hvert enkelt vassdrag som inn-
går i dette representantforslaget. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser til statsrådens anbefaling om å ikke vedta for-
slaget om å innlemme Gjengedalsvassdraget, Garberg-
elva, Hovda, Vinda og Skurvedalsåna i Verneplan for
vassdrag.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil understreke at regjerin-
gen jobber kontinuerlig med miljøforbedringer i regu-
lerte vassdrag. Videre at det blant annet er godkjent
vannforvaltningsplaner etter vanndirektivet som forut-
setter at en rekke nye miljøtiltak i regulerte vassdrag blir
oppjustert. Nye konsesjoner blir i dag gitt med krav til
flere avbøtende tiltak på miljø, herunder slipp av min-
stevannføring.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  viser til
at Stortinget siden 1973 har vedtatt flere verneplaner
for vassdrag og suppleringer av verneplaner som samlet
omtales som Verneplan for vassdrag. Vernevedtakene
har vært gjenstand for helhetlige vurderinger av vass-
dragenes verneverdier, sett opp mot kraftutbygginger
og andre viktige interesser. D i s s e  m e d l e m m e r  mer-
ker seg at ingen av vassdragene som forslagsstillerne øn-
sker å innlemme i Verneplan for vassdrag, er utredet på
tilsvarende måte. D i s s e  m e d l e m m e r  mener derfor
at Stortinget per i dag ikke har et tilstrekkelig kunn-
skapsgrunnlag til å ta stilling til forslaget som fremmes.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t  o g  M i l j ø p a r t i e t  D e
G r ø n n e  støtter forslagene fremmet i Dokument 8:82
(2022–2023) om å supplere verneplanene for vernede
vassdrag. D i s s e  m e d l e m m e r  vil samtidig understre-
ke at dagens praksis for vern av vassdrag ikke fungerer
godt nok, og viser til Representantforslag 77 S (2021–
2022) om å la vernede vassdrag forbli vernet, som ble
fremmet av Rødt, Sosialistisk Venstreparti og Miljøpar-
tiet De Grønne. Forslaget i Dokument 8:77 S (2021–
2022) tar til orde for at det trengs et varig, juridisk bin-
dende og sektorovergripende vern.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  D e  G r ø n n e  viser til representantforslag om å sup-
plere verneplanene for vernede vassdrag. Fra 1973 og
frem til i dag er det 390 vassdrag og vassdragsområder
over hele landet som har fått beskyttelse gjennom ver-
neplaner, hvorav Øystesevassdraget er det siste. Om lag
1 900 vassdrag er bygget ut.

D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at vassdragene som
er vernet, samlet representerer et utsnitt av Norges uni-
ke vassdragsnatur. De er viktige friområder, gode lakse-
elver og habitat for en rekke truede arter. Livet i og langs
elvene er unike økosystem der insekter, fugl, fisk og pat-
tedyr har sitt livsmiljø. Deres liv er knyttet til elvene og
elvelandskapet på en måte en ikke kan overse. D i s s e
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m e d l e m m e r  mener tiden er inne for å utvide vernet
av vassdrag i Norge. De fem vassdragene som foreslås
vernet, inneholder viktige arealer for det biologiske
mangfoldet knyttet til vassdragsnatur i Norge. Dette er
naturverdier som er kraftig forringet og redusert på bak-
grunn av menneskelige inngrep i vassdrag over flere tiår.
D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at det i samtlige av
disse vassdragene, Gjengedalsvassdraget, Garbergelva,
Hovda, Vinda og Skurvedalsåna, er avslått konsesjons-
søknader for kraftutbygging. Disse ble avvist av Olje- og
energidepartementet under ulike regjeringer utgått av
Høyre, Fremskrittspartiet, Venstre og Kristelig Folke-
parti mellom 2017 og 2019.

D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at samtlige hø-
ringsinnspill til saken støtter forslaget.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til naturavtalen Norge
forpliktet seg til under COP15 i Montreal i desember
2022. Avtalen er viktig for å løse naturkrisen og inne-
holder en rekke mål Norge har forpliktet seg til å nå.
Hvordan vern og bevaring kan styrkes, er en del av den-
ne avtalen.

D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at Naustdal–Gjen-
gedalsområdet, med Gjengedalsvassdraget, i Gloppen
er et av de største og mest mangfoldige villmarksområ-
dene som er igjen på Vestlandet. Olje- og energideparte-
mentet sa nei til utbygging i 2018 under regjeringen ut-
gått av Høyre, Fremskrittspartiet og Venstre, begrunnet
i hensynet til naturverdiene som finnes i tilknytning til
vassdraget, og Gjengedalsfossen som landskapsele-
ment.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at området
rundt Gjengedalsvassdraget har et helt unikt artsmang-
fold. Vassdraget er blant annet levested for en rekke rød-
listede arter – det har en variert artssammensetning av
planter og flere dyrearter som har vassdraget som et vik-
tig habitat og leveområde. Området rundt Gjengedals-
vassdraget brukes blant annet av villrein, og selve vass-
draget er viktig for villaks og sjøørret. Villaksen er på
den norske rødlista, og fisken som gyter i Gjengedals-
vassdraget, er lite forstyrret av genmateriale fra opp-
drettslaks. D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at selve
Gjengedalsfossen med tilhørende fosseberg og fosseeng
har en fossesprutsone som er gitt verdi A – svært viktig.
Det er en risiko for at naturtypen som finnes der, for-
svinner i Norge om man ikke gjør forvaltningsmessige
grep for å verne om disse sårbare naturområdene. D i s -
s e  m e d l e m m e r  påpeker at Gjengedalsvassdraget
dessuten er et viktig område for friluftsliv og rekreasjon,
som blant annet gir allmenn tilgang til fiske i elva ved
innløsning av fiskekort.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at deler av
Garbergelva ble vernet når nasjonalparken Skarvan–
Roltdalen ble opprettet. De deler av elva som ikke er
omfattet av vernet, har vært foreslått vernet i flere om-
ganger. Garbergelva er det siste vassdraget i Selbu kom-

mune i Trøndelag som ikke er utbygd. Området som er
tilknyttet Garbargelva, er levested for flere rødlistearter
og unike naturtyper. D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at
Olje- og energidepartementet i 2019 avslo en konse-
sjonssøknad for utbygging av kraftanlegg i Prestfossan i
Garbergelva. Departementets begrunnelse var at kraft-
verket ville få store ulemper for Garbergelvas naturm-
angfold, som bekkeløft, fossesprøytsoner og truede ar-
ter.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til vassdraget Hovda,
som ligger i Åmot og Stor-Elvdal kommuner i Innlandet.
Vassdraget er et av de siste vassdragene med urørt preg i
gamle Hedmark fylke, og er bosted for en rekke rødliste-
de arter. Området inneholder et unikt biologisk mang-
fold. Hovda og områdene i tilknytning til elva utgjør en
naturlig forlengelse av Hemmedalen naturreservat.
Hemla og Hovda utgjør en helhet når det gjelder biolo-
giske verdier, og i vernesammenheng bør de sees på
som ett vassdrag. D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at
Hemmeldalen naturreservat nå utvides gjennom ord-
ningen med frivillig skogvern, og vernet vil da nå helt
ned til Hovdas øvre deler. Området er også viktig for den
rødlistede villreinen.

D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at Vinda i Østre
Slidre kommune i Innlandet ligger i et område med høy
opplevelses- og landskapsmessig verdi, og at det er et av
få gjenværende slike områder i kommunen. Elva er leve-
område for flere rødlistede arter og viktige og svært vik-
tige naturtyper. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Heg-
gefjorden, som ligger rett vest for Vinda, allerede har
blitt vernet på bakgrunn av «Landskapets kvalitet og
hensynet til turisme». Et vern av Vinda vil være en natur-
lig forlengelse av dette vernet.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at Olje- og
energidepartementet i 2018 avviste konsesjon til byg-
ging av kraftanlegg i elva, på bakgrunn av de negative
konsekvensene det ville gi for fisk, friluftsliv og land-
skapsverdiene knyttet til elva. D i s s e  m e d l e m m e r
påpeker at Norges vassdrags- og energidirektorat (NVE)
i 2002 foreslo at vassdraget skulle tas inn i verneplanen
på grunn av de store natur- og kulturverdiene som er
knyttet til vassdraget.

D i s s e  m e d l e m m e r  understreker at Skurve-
dalsåna i Forsand kommune i Rogaland renner gjen-
nom et av de mest uberørte dalførene i området rundt
Lysefjorden. Vassdraget er med på å danne et fjord- og
fjellandskap som er unikt i internasjonal sammenheng,
og ligger i et av de mest besøkte turistmålene i Norge,
området rundt Prekestolen. D i s s e  m e d l e m m e r  på-
peker at det er gjort funn av flere rødlistede arter, samt
arter som er sjeldne eller unike på landsbasis i tilknyt-
ning til vassdraget.

D i s s e  m e d l e m m e r  påpeker at Olje- og energi-
departementet i 2017 avslo en søknad om utbygging av
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et kraftverk i elva på bakgrunn av Skurvedalens verdi for
landskap, friluftsliv og naturmangfold.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen legge frem en sak om
supplering av verneplanene for vernede vassdrag med
Gjengedalsvassdraget, Garbergelva, Hovda, Vinda og
Skurvedalsåna.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  vil understreke viktigheten av å finne riktig
balanse mellom vern og energiforsyning. D i s s e  m e d -
l e m m e r  vil påpeke at kunnskap og ny teknologi gir
mulighet for å ivareta natur- og miljøhensyn og samti-
dig legge til rette for verdiskaping i flere vassdrag. Det er
viktig å videreutvikle kraftsystemet for å oppnå både
bedre forsyningssikkerhet og lavere og stabile priser.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at dagens situasjon
med rekordhøye strømpriser kombinert med betydelig
usikkerhet om den fremtidige kraftsituasjonen viser at
det er behov for å legge til rette for utvikling og utbyg-
ging av ny vannkraft.

D i s s e  m e d l e m m e r  er tilhengere av å legge til
rette for å øke norsk vannkraftproduksjon gjennom
vedlikehold, oppgradering og fornyelse av eksisterende
vannkraftanlegg samt skånsomme nye utbygginger. Det
bør legges til rette for at kraftselskaper skal ha mulighet
til å søke om utbygging av vannkraft i vernede vassdrag
hvor de har identifisert at man kan øke produksjonen av
kraft uten at det går på særlig bekostning av natur- og
miljøhensyn.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil påpeke at i de første ver-
neplanene ble det ifølge Norges vassdrags- og energidi-
rektorat (NVE) vektlagt å verne helhetlige vassdrag mot
kraftutbygging. De enkelte elementene i vassdraget ble
ikke utredet. I mange tilfeller ble landskapsopplevelse,
friluftsinteresser og urørthet vektlagt uten mer utfyllen-
de vurderinger. I de siste verneplanene ble det i større
grad fokusert på verdien av ulike områder og elvestrek-
ninger i vassdragene (jf. NVE: Verneplan for vassdrag).
Grunnlaget for mye av vernet er avveininger som er ba-
sert på kunnskap, kompetanse og tilgjengelig teknologi
fra en annen tid. D i s s e  m e d l e m m e r  mener derfor at
Verneplan for vassdrag bør gjennomgås, og at man bør
se på muligheter for nye utbygginger av kraftproduk-
sjon. D i s s e  m e d l e m m e r  vil peke på at utvikling av
ny teknologi gjør at det stadig åpnes nye muligheter for
skånsom og bedre utnyttelse av naturressursene.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil videre påpeke at regule-
ring av vassdrag er viktig for flomsikring. En rapport
som Multiconsult har utarbeidet, viser at forsikringsut-
betalinger etter flom har firedoblet seg i Norge etter
2010, og at regulerte kraftverk bidrar til å redusere flom-
skader med enorme summer hvert år.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil videre vise til at regulert
vannkraft med vannmagasiner gir stor fleksibilitet og
bidrar til å sikre landet kraftreserver. Vannmagasinene
er Norges grønne batteri. Denne fleksibiliteten har stor
samfunnsøkonomisk verdi og bidrar både til leveranse-
trygghet og flomsikring og til å dempe svingningene i
kraftprisen.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen legge til rette for at kraft-
selskaper skal ha mulighet til å søke om utbygging av
vannkraft i vernede vassdrag hvor de har identifisert at
man kan øke produksjonen av kraft uten at det går på
særlig bekostning av natur- og miljøhensyn.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  R ø d t ,  Ve n s t r e  o g  M i l j ø p a r t i -
e t  d e  G r ø n n e  viser til at klimaendringene er en rea-
litet, og at disse fører til økende fare for flom og skred. En
rapport om forsikringsutbetalinger sier noe om den
økonomiske effekten av klimaendringene, men ingen
ting om hvorvidt det er miljømessig forsvarlig eller for
den del mulig å redusere flomfaren ved kraftutbyggin-
ger i vernede vassdrag. D i s s e  m e d l e m m e r  viser el-
lers til at det allerede er gjort unntak for nødvendige
flomsikringstiltak der dette ikke er i strid med vernefor-
målet. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Norge har for-
pliktet seg til å nå både natur- og klimamål og
gjennomføre aktiv klimatilpasning. D i s s e  m e d l e m -
m e r  viser til NVEs rapport (NORCE LFI Rapport nr.
458) «Flom og miljø i et endret klima», som sammenstil-
ler ny kunnskap om hvordan man både kan håndtere
økt flomrisiko og bedre miljøtilstanden i flomutsatte
vassdrag. Det er godt dokumentert at fysiske inngrep og
vassdragsregulering er blant hovedårsakene til redusert
miljøtilstand i ferskvann (Schmutz and Sendzimir
2018). Det stemmer ikke at dette ikke lenger er et pro-
blem i forbindelse med kraftutbygginger, selv om det
noen steder er mulig å redusere skadevirkningene ved å
ta i bruk nye metoder og teknologi. Det er heller ikke
slik at en kraftregulering nødvendigvis vil fjerne flomfa-
ren. Det kan, som NVE-rapporten viser, være nødvendig
med helt andre tiltak for å begrense faren for flomska-
der, som våtmarksrestaurering, reduksjon av glatte fla-
ter og inngrep som øker farten på vannet, restaurering
av sidebekker og elveløp – og det viktigste av alt – å unn-
gå å bygge i flomsonen.
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Forslag fra mindretall
Forslag fra Sosialistisk Venstreparti, Rødt, Venstre og 
Miljøpartiet De Grønne:
Forslag 1

Stortinget ber regjeringen legge frem en sak om sup-
plering av verneplanene for vernede vassdrag med
Gjengedalsvassdraget, Garbergelva, Hovda, Vinda og
Skurvedalsåna.

Forslag fra Fremskrittspartiet:
Forslag 2

Stortinget ber regjeringen legge til rette for at kraft-
selskaper skal ha mulighet til å søke om utbygging av
vannkraft i vernede vassdrag hvor de har identifisert at
man kan øke produksjonen av kraft uten at det går på
særlig bekostning av natur- og miljøhensyn.

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i ko-

miteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet, Frem-
skrittspartiet og Kristelig Folkeparti.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:82 S (2022–2023) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Ola Elvestuen, Guri
Melby og Alfred Jens Bjørlo om å supplere verneplane-
ne for vernede vassdrag – vedtas ikke.

Oslo, i energi- og miljøkomiteen, den 9. mars 2023

Marianne Sivertsen Næss Sofie Marhaug
leder ordfører



Statsråden 

Postadresse: Postboks 8148 Dep 0033 Oslo 
Kontoradresse: Akersgata 59 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 977 161 630 

Representantforslag 82 S (2022-2023) om å supplere verneplanene for 
vernede vassdrag 

Jeg viser til brev fra Stortinget datert 23. januar 2023 vedlagt representantforslag 82 S fra 

stortingsrepresentantene Ola Elvestuen, Guri Melby og Alfred Jens Bjørlo. Representantene 

fremmer følgende forslag: 

Stortinget ber regjeringen legge frem en sak om ny supplering av verneplanene for vernede 

vassdrag med Gjengedalsvassdraget, Garbergelva, Hovda, Vinda og Skurvedalsåna.  

Regjeringen vil la Verneplan for vassdrag ligge til grunn i den videre forvaltning av 

vassdragene våre. I de vernede vassdragene som har behov for flomsikring, kan det 

imidlertid være grunn til å se på muligheten for noe kraftproduksjon i tråd med Stortingets 

føringer.  

Stortinget har vedtatt fire verneplaner for vassdrag, supplering av verneplanen og 

avsluttende supplering, som samlet omtales som Verneplan for vassdrag. Vernevedtakene 

har vært gjenstand for forutgående, systematiske vurderinger av vassdragenes verneverdier 

sett i forhold til blant annet kraftutbyggingsinteresser, der vern er vurdert i en større 

sammenheng. Det er videre lagt vekt på at et antall representative vassdrag skal inngå i 

verneplanen. Det er på kort tid ikke mulig å foreta en tilsvarende grundig analyse av hvert 

enkelt vassdrag som inngår i forslaget.  

Verneplan for vassdrag er omtalt både i naturmangfoldmeldingen (Meld. St. 14 (2015-2016)) 

og energimeldingen (Meld. St. 25 (2015-2016)). Det framgår av begge meldingene at det kan 

være behov for å sikre verneverdiene i tilknytning til vassdrag som allerede inngår i 

verneplanen gjennom områdevern etter naturmangfoldloven.  

Stortinget - Energi- og miljøkomiteen 

0026 OSLO 

Deres ref Vår ref 

22/1941- 

Dato 

31. januar 2023

VEDLEGG



 

 

Side 2 
 

 

Representantene viser til en rekke avslag på søknader om konsesjon grunngitt i 

vassdragenes viktige naturverdier. Jeg vil påpeke at avslag på konsesjonssøknader ikke 

automatisk gir grunnlag for å starte nye prosesser med tanke på å innlemme flere vassdrag i 

verneplanen. Spredt vern av enkeltvassdrag underlegges heller ikke den gjennomgående 

vurderingen av verneverdiene som verneplanarbeidet bygger på.  

 

En hovedprioritet for regjeringen er å videreutvikle kraftsystemet for å sikre 

forsyningssikkerhet og mer stabile priser i møte med økt forbruk og klimaomstilling. Med 

dette som bakteppe er det viktig å legge til rette for å øke norsk vannkraftproduksjon 

gjennom vedlikehold, oppgradering og fornyelse av eksisterende vannkraftanlegg samt 

skånsomme nye utbygginger utenfor vassdrag som er vernet. 

 

Samtidig jobber vi kontinuerlig med miljøforbedringer i regulerte vassdrag. Vi har blant annet 

godkjent vannforvaltningsplaner etter vanndirektivet som forutsetter en rekke nye miljøtiltak i 

regulerte vassdrag. Mer kunnskap nå enn tidligere gjør at vi kan oppjustere miljøvilkår i 

eksisterende kraftverk, blant annet gjennom revisjon av konsesjonsvilkår. Nye konsesjoner 

blir i dag gitt med krav til flere avbøtende tiltak på miljø, herunder slipp av minstevannføring.  

 

Jeg frarår på denne bakgrunn å vedta forslaget om å innlemme Gjengedalsvassdraget, 

Garbergelva, Hovda, Vinda og Skurvedalsåna i Verneplan for vassdrag. 

 

 

Med hilsen 

 
Terje Aasland 
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